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Forord

Tverrfaglig arbeidsgruppe for framtidsskolen i Innlandet (TAFI) ønsker at

ungdom i hele Innlandet skal gå på gode videregående skoler. Skolene skal gi

relevante muligheter for valg av fag og gi elevene kompetanse som arbeidslivet

etterspør. Skolestrukturen skal være innrettet slik at ungdom ikke faller utenfor

videregående utdanning på grunn av avstand til skolested eller økonomiske

årsaker. På bakgrunn av dette ønsker TAFI å bevare skolested Lom.

I vårt løsningsforslag er linjer med mer enn to tredjedeler oppfyllingsgrad foreslått

opprettholdt. Linjer med mindre oppfyllingsgrad blir vurdert nedlagt. Dette gir et nedtak i

antall skoleplasser som svarer til den forventede nedgangen i antall elever i løpet av 10–15

år, og vil gi en robust skolestruktur over tid – som i tillegg vil være forsvarlig med tanke på

økonomi.

Vi vurderer det å være store potensielle gevinster ved økt samarbeid mellom skolene i Midt-

og Nord-Gudbrandsdalen. Vi foreslår derfor å samle Vinstra-, Otta- og Lom videregående

skole under samme administrasjon, da dette kan gi bedre forutsetninger for å fortsatt ha god

kvalitet i skolen.

Vi ønsker at nettskole skal etableres som et verktøy for å forbedre kvaliteten og bredden på

utdanningen som tilbys i videregående skole i Innlandet.

Vi ønsker at elever skal kunne starte direkte i lærlingbedrift ved oppstart på videregående,

for slik å gi elevene en raskere tilknytning til arbeidslivet og effektivt kunne målrette

opplæringen mot de kompetansekravene som næringslivet stiller.
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Forord 

Tverrfagligarbeidsgruppeforframtidsskoleni Innlandet (TAFI)ønskerat 
ungdomihele Innlandetskalgåpågodevideregåendeskoler. Skoleneskalgi 
relevantemuligheterforvalgavfagoggielevenekompetansesomarbeidslivet 
etterspør. Skolestrukturenskalværeinnrettetslikatungdomikkefallerutenfor 
videregåendeutdanningpågrunnavavstandtilskolestedellerøkonomiske 
årsaker. Påbakgrunnavdetteønsker TAFIåbevareskolested Lom. 

I vårtløsningsforslagerlinjermedmerenntotredjedeleroppfyllingsgradforeslått 
opprettholdt. Linjermedmindreoppfyllingsgradblirvurdertnedlagt. Dettegiretnedtaki 
antallskoleplassersomsvarertildenforventedenedgangeniantalleleveriløpetav10–15 
år,ogvilgienrobustskolestrukturovertid–somitilleggvilværeforsvarligmedtankepå 
økonomi. 

Vivurdererdetåværestorepotensiellegevinstervedøktsamarbeidmellomskolenei Midt- 
ogNord-Gudbrandsdalen. Viforeslårderforåsamle Vinstra-, Otta-ogLomvideregående 
skoleundersammeadministrasjon,dadettekangibedreforutsetningerforåfortsatthagod 
kvalitetiskolen. 

Viønskeratnettskoleskaletableressometverktøyforåforbedrekvalitetenogbreddenpå 
utdanningensomtilbysivideregåendeskolei Innlandet. 

Viønskerateleverskalkunnestartedirekteilærlingbedriftvedoppstartpåvideregående, 
forslikågieleveneenraskeretilknytningtilarbeidslivetogeffektivtkunnemålrette 
opplæringenmotdekompetansekravenesomnæringslivetstiller. 
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Løsningsforslag for robuste skoler

Gudbrandsdal
videregående skole
og bevaring av
skolested Lom

● Utdanningsprogram under 60% oppfyllingsgrad er vurdert lagt ned. Vår

løsning gir et nedtak av 298 plasser av Nord-Gudbrandsdal vgs og Vinstra

vgs sine 1039 plasser i dag. Dette tilsvarer et nedtak på 28,7%.

● Vinstra, Otta og Lom organiseres som én administrasjonsenhet i

Gudbrandsdal videregående skole, som vil øke samarbeidet, utnytte

ressursene for linjer og gi et kutt i administrasjonskostnader.

● Nettskole med fjernundervisning innføres.

● Alternative opplæringsmodeller innføres med Modell 1 (0+4) for

yrkesfag.
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Løsningsforslagforrobusteskoler 

Gudbrandsdal 
videregåendeskole 
ogbevaringav 
skolested Lom 

 Utdanningsprogramunder60%oppfyllingsgradervurdertlagtned. Vår 
løsninggiretnedtakav298plasseravNord-GudbrandsdalvgsogVinstra 
vgssine1039plasseridag. Dettetilsvareretnedtakpå28,7%. 

 Vinstra, OttaogLomorganiseressoménadministrasjonsenheti 
Gudbrandsdalvideregåendeskole,somviløkesamarbeidet,utnytte 
ressurseneforlinjeroggietkuttiadministrasjonskostnader. 

 Nettskolemedfjernundervisninginnføres. 

 Alternativeopplæringsmodellerinnføresmed Modell1 (0+4)for 
yrkesfag. 
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Ny linjesammensetning i Gudbrandsdalen

En justering av bredden i linjetilbudet i Gudbrandsdalen er en vanskelig avveining mellom valgfrihet,

avstand, samfunnet sine behov og det som er ressursmessig mulig. Vi mener at følgende endringer er

en god løsning for å justere linjetilbudet – uten at de negative konsekvensene blir for store.

Vinstra – musikk, dans og drama har over tid hatt liten oppfyllingsgrad. TAFI foreslår derfor å slå

denne linjen sammen med Vinstra – studiespesialisering. Den samlede linjen bør da styrkes med

egne programfag innen musikk/folkemusikk for elever som ønsker dette som et særlig

fordypningsområde. TAFI er kjent med at Vinstra har landslinje for folkemusikk, og at landslinjer

følger egne modeller for finansiering og elevsøkning. Vårt forslag må derfor vurderes opp mot dette

med tanke på eventuell gjennomførbarhet.

Dombås – studiespesialisering er foreslått lagt ned på grunn av dårlig oppfyllingsgrad over tid. Som

eneste linje på Dombås betyr dette at skolested Dombås foreslås avviklet.

Otta - idrettsfag er foreslått lagt ned på grunn av dårlig oppfyllingsgrad. For å gi tilbud til elever som

ønsker fokus på idrett, bør Otta – studiespesialisering tilby programfag i idrett, og kunne legge særlig

til rette for enkeltelever som ønsker satsing på toppidrett.

Otta – studiespesialisering er foreslått opprettholdt. Selv om Otta – studiespesialisering over tid har

vist lav oppfyllingsgrad, vurderer TAFI det som sannsynlig at en andel av elevene som ellers ville søkt

seg til Dombås – studiespesialisering, og Otta – idrettsfag, vil søke mot Otta – studiespesialisering. De
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Nylinjesammensetningi Gudbrandsdalen 

En justeringavbreddenilinjetilbudeti Gudbrandsdalenerenvanskeligavveiningmellomvalgfrihet, 
avstand,samfunnetsinebehovogdetsomerressursmessigmulig. Vimeneratfølgendeendringerer 
engodløsningforåjusterelinjetilbudet–utenatdenegativekonsekvenseneblirforstore. 

Vinstra–musikk,dansogdramaharovertidhattlitenoppfyllingsgrad. TAFI foreslårderforåslå 
dennelinjensammen med Vinstra–studiespesialisering. Den samledelinjen børdastyrkesmed 
egneprogramfaginnen musikk/folkemusikkforeleversomønskerdettesometsærlig 
fordypningsområde. TAFI erkjentmedatVinstraharlandslinjeforfolkemusikk,ogatlandslinjer 
følgeregnemodellerforfinansieringogelevsøkning. Vårtforslagmåderforvurderesoppmotdette 
medtankepåeventuellgjennomførbarhet. 

Dombås–studiespesialiseringerforeslåttlagtnedpågrunnavdårligoppfyllingsgradovertid. Som 
enestelinjepå Dombåsbetyrdetteatskolested Dombåsforeslåsavviklet. 

Otta-idrettsfagerforeslåttlagtnedpågrunnavdårligoppfyllingsgrad. Forågitilbudtileleversom 
ønskerfokuspåidrett,bør Otta–studiespesialiseringtilbyprogramfagiidrett,ogkunneleggesærlig 
tilretteforenkelteleversomønskersatsingpåtoppidrett. 

Otta–studiespesialiseringerforeslåttopprettholdt. Selvom Otta–studiespesialiseringovertidhar 
vistlavoppfyllingsgrad,vurderer TAFI detsomsannsynligatenandelavelevenesomellersvillesøkt 
segtil Dombås–studiespesialisering,ogOtta–idrettsfag,vilsøkemotOtta–studiespesialisering. De 
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andre nedtakene i linjer vil således kunne gi en bedre oppfyllingsgrad enn den Otta –

studiespesialisering har i dag. I tillegg vil denne linjen være særdeles viktig for å unngå svært lange

reiseavstander for mange elever fra Dovre og særlig Lesja.

Otta – restaurant- og matfag er foreslått opprettholdt selv om linjen har hatt dårlig oppfyllingsgrad

over tid. TAFI har registrert at det er en ny giv rundt denne linjen i regionen, og at elevene fra denne

linjen er særdeles etterspurt innenfor det lokale næringslivet.

Otta - salg, service og reiseliv er foreslått opprettholdt selv om linjen har hatt dårlig oppfyllingsgrad

over tid, fordi denne kompetansen er etterspurt innenfor det lokale næringslivet.

Otta – påbygging er foreslått lagt ned på grunn av dårlig oppfyllingsgrad, eventuelt slått sammen

med Vinstra – påbygging. En slik endring vil gi betydelig lengre avstand til skolested for mange elever

i ytterkantene av regionen, men TAFI vurderer dette til å være noe mer forsvarlig ettersom elevene

på påbygging ikke er i den yngste aldersgruppen – og slik sett er noe bedre i stand til å håndtere lang

reisevei enn andre elevgrupper.

De resterende linjene på Vinstra, Otta og i Lom er foreslått opprettholdt. Dette på grunn av at disse

linjene har hatt høy oppfyllingsgrad over tid, at fremskrevet elevtall i kommunene i regionen gir

mulighet for robust søkning til linjene også i fremtiden, og at linjene vurderes som essensielle for å

fylle næringslivet – og samfunnet som helhet – sine fremtidige kompetansebehov.

Programfag Friluftsliv ved Lom videregående skole foreslås opprettholdes, særlig på grunn av

søkertallet, Lom sin geografiske plassering, etterspørsel fra næringslivet og elevenes ønske.
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andrenedtakeneilinjervilsåledeskunnegienbedreoppfyllingsgradenn den Otta– 
studiespesialiseringharidag. I tilleggvildennelinjenværesærdelesviktigforåunngåsværtlange 
reiseavstanderformangeeleverfra DovreogsærligLesja. 

Otta–restaurant-ogmatfagerforeslåttopprettholdtselvomlinjen harhattdårligoppfyllingsgrad 
overtid. TAFI harregistrertatdeterennygivrundtdennelinjen iregionen,ogatelevenefradenne 
linjenersærdelesetterspurtinnenfordetlokalenæringslivet. 

Otta-salg,serviceogreiseliverforeslåttopprettholdtselvomlinjenharhattdårligoppfyllingsgrad 
overtid,fordidennekompetanseneretterspurtinnenfordetlokalenæringslivet. 

Otta–påbyggingerforeslåttlagtnedpågrunn avdårligoppfyllingsgrad,eventueltslåttsammen 
med Vinstra–påbygging. Enslikendringvilgibetydeliglengreavstandtilskolestedformangeelever 
iytterkanteneavregionen,men TAFI vurdererdettetilåværenoemerforsvarligettersomelevene 
påpåbyggingikkeeridenyngstealdersgruppen –ogsliksetternoebedreistandtilåhåndterelang 
reiseveiennandreelevgrupper. 

Deresterendelinjenepå Vinstra, Ottaogi Lomerforeslåttopprettholdt. Dettepågrunnavatdisse 
linjeneharhatthøyoppfyllingsgradovertid,atfremskrevetelevtallikommuneneiregionengir 
mulighetforrobustsøkningtillinjeneogsåifremtiden,ogatlinjenevurderessomessensielleforå 
fyllenæringslivet–ogsamfunnetsomhelhet–sinefremtidigekompetansebehov. 

ProgramfagFriluftslivved Lomvideregåendeskoleforeslåsopprettholdes,særligpågrunnav 
søkertallet, Lomsin geografiskeplassering,etterspørselfranæringslivetogelevenesønske. 
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Grunnlag for linjejustering og løsning for

utdanningsprogram 2025

Grunnlaget for tabellen er hentet fra dagens skole- og tilbudsstruktur:

30. april 2024 - fylkesutvalg - saksframlegg

1) Otta studiespesialisering består med programfag idrett. Tar hensyn til avstand/Lesja-elever.

2) Otta Restaurant- og matfag og Otta Salg, service, reiseliv består pga ny giv.

3) Vinstra studiespesialisering får programfag musikk, dans,drama.

4) Lom studiespesialisering består med programfag friluftsliv.

5) Otta påbygging sees i sammenheng med Vinstra påbygging.
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Utdanningsprogram Oppfyllingsgrad i %
1. oktober 2023

Plasser
1. oktober 2023

Elever
1.oktober 2023

Kuttforslag
Plasser

Løsningsforslag
Plasser 2025

Vinstra Musikk, dans og drama 35 88 31 -88 0

Dombås Studiespesialisering 36 90 32 -90 0

Otta Studiespesialisering 1) 56 91 51 0 91

Otta Idrettsfag 58 90 52 -90 0

Otta Påbygging 5) 60 30 18 -30 0

Otta Restaurant- og matfag 2) 60 10 6 0 10

Otta Salg, service, reiseliv 2) 64 11 7 0 11

Vinstra Påbygging 67 30 20 0 30

Vinstra Studiespesialisering 3) 70 150 105 0 150

Lom Studiespesialisering 4) 74 90 67 0 90

Vinstra Bygg- og anlegg 82 61 50 0 61

Otta Helse- og oppvekstfag 87 60 52 0 60

Vinstra Elektro og data 87 60 52 0 60

Otta Teknologi, industrifag 92 62 57 0 62

Lom Bygg- og anlegg 94 31 29 0 31

Vinstra Teknologi, industri 98 45 44 0 45

Vinstra Helse- og oppvekst 100 40 40 0 40

Total 1039 713 -298 741

Prosent kutt 28,7

Grunnlagforlinjejusteringogløsningfor 
utdanningsprogram2025 

Grunnlagetfortabellenerhentetfradagensskole-ogtilbudsstruktur: 
30.april2024-fylkesutvalg-saksframlegg 

1) Ottastudiespesialiseringbestårmedprogramfagidrett. Tarhensyntilavstand/Lesja-elever. 
2) Otta Restaurant-ogmatfagogOtta Salg,service,reiselivbestårpganygiv. 
3) Vinstrastudiespesialiseringfårprogramfagmusikk,dans,drama. 
4) Lomstudiespesialiseringbestårmedprogramfagfriluftsliv. 
5) Ottapåbyggingseesisammenhengmed Vinstrapåbygging. 
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Utdanningsprogram Oppfyllingsgradi% 
1.oktober2023 

Plasser 
1.oktober2023 

Elever 
1.oktober2023 

Kuttforslag 
Plasser 

Løsningsforslag 
Plasser2025 

Vinstra Musikk,dansogdrama 35 88 31 -88 0 

Dombås Studiespesialisering 36 90 32 -90 0 

Otta Studiespesialisering1) 56 91 51 0 91 

Otta Idrettsfag 58 90 52 -90 0 

Otta Påbygging5) 60 30 18 -30 0 

Otta Restaurant-ogmatfag2) 60 10 6 0 10 

Otta Salg,service,reiseliv2) 64 11 7 0 11 

Vinstra Påbygging 67 30 20 0 30 

Vinstra Studiespesialisering3) 70 150 105 0 150 

Lom Studiespesialisering4) 74 90 67 0 90 

Vinstra Bygg-oganlegg 82 61 50 0 61 

Otta Helse-ogoppvekstfag 87 60 52 0 60 

Vinstra Elektroogdata 87 60 52 0 60 

Otta Teknologi,industrifag 92 62 57 0 62 

Lom Bygg-oganlegg 94 31 29 0 31 

Vinstra Teknologi,industri 98 45 44 0 45 

Vinstra Helse-ogoppvekst 100 40 40 0 40 

Total 1039 713 -298 741 

Prosentkutt 28,7 

https://innlandetfylke.no/_f/i4863c789-744e-4d04-8f71-abda5f5b4d04/saksframlegg-fu-30-april-24.pdf


Oppfyllingsgrad

Med vårt løsningsforslag får vi i 2025 redusert antall plasser fra 1039 til 741. Det forventede

elevkullet i 2025 er 622 elever (kilde: Saksframlegg – Fylkesutvalg – 30. april 2024), som gir en samlet

oppfyllingsgrad på 84%. Med skisserte løsning vil oppfyllingsgraden øke videre til 89% i 2026. Dette

vil gi reduserte kostnadene per elev og sikre robuste klassestørrelser.

Nedtak i samsvar med elevnedgang

Løsningsforslaget vil gi en forutsigbar og robust skole i Gudbrandsdalen, som vil stå seg over tid i

forhold til forventet elevnedgang. Nedgangen forventes dog ikke å være av den størrelsesorden som

saksframlegget hevder (se demografi, side 25), så nedtaket i skoleplasser er større enn predikert

elevnedgang – selv på lang sikt. For i Lom videregående skole sitt primære opptaksområde;

kommunene Vågå, Lom og Skjåk, er det ikke forventet noen nedgang. Dette vises også i

fylkeskommunen sine egne tall, der Vågå, Lom og Skjåk viser stabil elevtallsutvikling, med to flere

avgangselever i 2038 sammenlignet med inneværende år.

TAFI ønsker å presisere at det ikke er noen grunn til å gjøre endringer i elevtilbudet ved Lom

videregående skole, som hovedsakelig har elever fra Vågå, Lom og Skjåk – vi får ikke et elevfall og

oppfyllingsgraden er, og har vært, svært robust. Faktisk velger hele 74% av ungdommen i Vågå som

har studiespesialisering som førstevalg, Lom videregående skole.

Det finnes heller ingen automatikk i at elever ved Lom vgs ved en eventuell nedleggelse skal søke seg

til Otta vgs. Tvert om viser det siste halvåret sin skolestrukturprosess, at hele familier da heller ser

mot helt andre byer og fylker enn Otta, Sel og Innlandet.

Fylkeskommunen sine fremskrivninger for elevtallsutvikling for avgangselever i

Nord-Gudbrandsdalen, hentet fra 30. april 2024 - fylkesutvalg - saksframlegg.
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Oppfyllingsgrad 

Medvårtløsningsforslagfårvii2025redusertantallplasserfra1039til741. Detforventede 
elevkulleti2025er622elever (kilde: Saksframlegg–Fylkesutvalg–30.april2024),somgirensamlet 
oppfyllingsgradpå84%. Medskisserteløsningviloppfyllingsgraden økevideretil89%i2026. Dette 
vilgiredusertekostnadeneperelevogsikrerobusteklassestørrelser. 

Nedtakisamsvarmedelevnedgang 

Løsningsforslagetvilgienforutsigbarogrobustskolei Gudbrandsdalen,somvilståsegovertidi 
forholdtilforventetelevnedgang. Nedgangenforventesdogikkeåværeavdenstørrelsesorden som 
saksframleggethevder (sedemografi,side25),sånedtaketiskoleplassererstørreenn predikert 
elevnedgang–selvpålangsikt. Fori Lomvideregåendeskolesittprimæreopptaksområde; 
kommunene Vågå, LomogSkjåk,erdetikkeforventetnoennedgang. Dettevisesogsåi 
fylkeskommunensineegnetall,der Vågå, LomogSkjåkviserstabilelevtallsutvikling,medtoflere 
avgangseleveri2038sammenlignetmedinneværendeår. 

TAFI ønskeråpresisereatdetikkeernoen grunntilågjøreendringerielevtilbudetved Lom 
videregåendeskole,somhovedsakelighareleverfra Vågå, LomogSkjåk–vifårikkeetelevfallog 
oppfyllingsgraden er,ogharvært,sværtrobust. Faktiskvelgerhele74%avungdommen i Vågåsom 
harstudiespesialiseringsomførstevalg,Lomvideregåendeskole. 

Detfinneshelleringenautomatikkiateleverved Lomvgsveden eventuellnedleggelseskalsøkeseg 
til Ottavgs. Tvertomviserdetsistehalvåretsin skolestrukturprosess,athelefamilierdahellerser 
motheltandrebyerogfylkerenn Otta, SelogInnlandet. 

Fylkeskommunensinefremskrivningerforelevtallsutviklingforavgangseleveri 
Nord-Gudbrandsdalen,hentetfra30.april2024-fylkesutvalg-saksframlegg. 
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Administrativt samarbeid

Samarbeidet mellom de videregående skolene i Nord- og Midt-Gudbrandsdalen har over tid nesten

vært fraværende. En endring av administrativ struktur, slik at det blir enklere for skolestedene å

samarbeide, vil etter TAFI sin mening kunne gi positive effekter.

TAFI vurderer at det er stort potensiale for gevinster ved å øke samarbeidet mellom skolene i

Gudbrandsdalen. Det er per i dag ikke noe samarbeid om å tilby programfag med marginal søkning,

ikke noen organisering som muliggjør utbredt utveksling av lærekrefter og ikke noen mulighet for

elever til å kunne delta i læringsaktiviteter – eller ta hele fag – sammen med elever fra andre

skolesteder.

Vi vurderer derfor at en samordning av Vinstra, Otta og Lom under samme administrasjon vil gjøre

det enklere å utnytte potensialet for praktisk og pedagogisk samarbeid på tvers av skolesteder. En

sammenslåing vil også kunne gi økonomiske besparelser med tanke på administrasjon, men TAFI

vurderer – utifra kjennskap til lignende prosesser – en slik besparelse å være liten og trolig vanskelig

å realisere.

Administrasjonen kan legges til Vinstra, og Innlandet fylkeskommune kan slik restrukturere

administrasjonene på Otta og Vinstra – som ligger kun 25 minutter (2,9 mil) fra hverandre. Vi får

dermed én administrasjon for tre skolesteder, som arbeider til det beste for hele Ottadalen og

Gudbrandsdalen – og blir et styrket kompetanseområde i Innlandet.

Samarbeid på tvers av kommuner er et naturlig grep slik kommuner og næringsliv allerede forener

seg om og samarbeider på tvers av hele Gudbrandsdalen. Næringsforeningene har fusjonert i

Gudbrandsdal næringsforening, det satses på Gudbrandsdalen 2030 i «Den smarte, grønne, dalen»

for alle 12 kommuner i Gudbrandsdalen, og destinasjonsselskap i Gudbrandsdalen ble i 2024 med i

fellessatsingen Rada Reiseliv. Innlandsstrategien sier blant annet: «Fylkeskommunen vil gjennom

satsinga Tett på 2030 arbeide langsiktig med å utvikle distriktskommunane i fylket. Arbeidet rettast

mot busetjing, kompetanse, verdiskaping og gode lokalsamfunn». Løsningsforslaget TAFI presenterer

for skolestrukturen vil bygge opp under et økt samarbeid i Gudbrandsdalen.
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Administrativtsamarbeid 

Samarbeidetmellomdevideregåendeskolenei Nord-ogMidt-Gudbrandsdalen harovertidnesten 
værtfraværende. Enendringavadministrativstruktur,slikatdetblirenklereforskolestedeneå 
samarbeide,viletter TAFI sin meningkunnegipositiveeffekter. 

TAFI vurdereratdeterstortpotensialeforgevinstervedåøkesamarbeidetmellomskolenei 
Gudbrandsdalen. Deterperidagikkenoesamarbeidomåtilbyprogramfagmedmarginalsøkning, 
ikkenoenorganiseringsommuliggjørutbredtutvekslingavlærekrefterogikkenoenmulighetfor 
elevertilåkunnedeltailæringsaktiviteter–ellertahelefag–sammenmedeleverfraandre 
skolesteder. 

VivurdererderforatensamordningavVinstra, OttaogLomundersammeadministrasjon vilgjøre 
detenklereåutnyttepotensialetforpraktiskogpedagogisksamarbeidpåtversavskolesteder. En 
sammenslåingvilogsåkunnegiøkonomiskebesparelsermedtankepåadministrasjon,men TAFI 
vurderer–utifrakjennskaptillignendeprosesser–en slikbesparelseåværeliten ogtroligvanskelig 
årealisere. 

Administrasjonenkan leggestil Vinstra,ogInnlandetfylkeskommunekanslikrestrukturere 
administrasjonenepå OttaogVinstra–somliggerkun 25minutter (2,9mil)frahverandre. Vifår 
dermedén administrasjon fortreskolesteder,somarbeidertildetbesteforhele Ottadalenog 
Gudbrandsdalen –ogbliretstyrketkompetanseområdei Innlandet. 

Samarbeidpåtversavkommunereretnaturliggrepslikkommunerognæringslivalleredeforener 
segomogsamarbeiderpåtversavhele Gudbrandsdalen. Næringsforeningeneharfusjonerti 
Gudbrandsdalnæringsforening,detsatsespå Gudbrandsdalen2030i«Densmarte,grønne,dalen» 
foralle12kommuneri Gudbrandsdalen,ogdestinasjonsselskapi Gudbrandsdalen blei2024medi 
fellessatsingen Rada Reiseliv. Innlandsstrategiensierblantannet: «Fylkeskommunenvilgjennom 
satsinga Tettpå2030arbeidelangsiktigmedåutvikledistriktskommunaneifylket. Arbeidetrettast 
motbusetjing,kompetanse,verdiskapingoggodelokalsamfunn». LøsningsforslagetTAFI presenterer 
forskolestrukturenvilbyggeoppunderetøktsamarbeidi Gudbrandsdalen. 

Høringsinnspill I 31. august2024 I TAFI–TverrfagligarbeidsgruppeforframtidsskoleniInnlandet 9 



Etablering av nettskole – digitale

hjelpemidler for bredde og kvalitet

Hovedutvalg for utdanning vedtok i sak 5/2024 en nettskole som kan gi digital undervisning

uavhengig av hvor i fylket lærebedriften ligger. §14-4 i Opplæringsloven gir mulighet for at hele eller

deler av fag kan gjennomføres som fjernundervisning. I følge pkt. 12.2 i saksfremlegg 25.apr 2024

hovedutvalg for utdanning krever det et tett samarbeid mellom fjernundervisningslæreren og en

koordinator som er sammen med elevene på skolen – og at koordinatoren følger opp elevene

mellom fjernundervisningsøktene.

Nettskolen bør være en enhet underlagt skoleeier. Plattformen for elever er Microsoft 365 og Teams.

Det skoleadministrative systemet er Visma InSchool. Fylkeskommunen drifter dette i dag med ansatte

på hver skole. Lom videregående skole har en ansatt for drift av IT-systemer.

● Fjernundervisning kan brukes i utstrakt grad i all undervisning i distrikt hvor avstandene er

store, som ved skolested Lom. Fjernundervisning kan gjennomføres dersom det er gode

grunner for det og det er trygt og pedagogisk forsvarlig. Fordelene for elevene ved Lom vgs

er større enn ulempene på grunn av store avstander.

● Elever som ville naturlig søkt Lom vgs, vil få større fleksibilitet, bredde og mer like tilbud som

ellers i fylket. Det gjør at flere vil komme inn på sitt førstevalg og således øke muligheten for

gjennomføring.

● Ungdom slipper å pendle lange avstander eller flytte på hybel. Dette vil spare

fylkeskommunen for store summer, og elever og foreldre for stor belastning og utgifter.

● I kunnskapsgrunnlag for Innlandsstrategien 2024–2028, punkt 5.5 Digital og teknologisk

kompetanse, beskrives «Teknologi = grønt skifte»: bærekraftig teknologi kan hjelpe oss frem

mot et karbon-nøytralt samfunn i 2050.
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Etableringavnettskole–digitale 
hjelpemidlerforbreddeogkvalitet 

Hovedutvalgforutdanningvedtokisak5/2024en nettskolesomkan gidigitalundervisning 
uavhengigavhvorifylketlærebedriftenligger.§14-4i Opplæringsloven girmulighetforatheleeller 
deleravfagkangjennomføressomfjernundervisning. I følgepkt.12.2isaksfremlegg25.apr2024 
hovedutvalgforutdanningkreverdetettettsamarbeidmellomfjernundervisningslæreren ogen 
koordinatorsomersammen medelevenepåskolen–ogatkoordinatorenfølgeroppelevene 
mellomfjernundervisningsøktene. 

Nettskolenbørværeenenhetunderlagtskoleeier. Plattformen foreleverer Microsoft365ogTeams. 
Detskoleadministrativesystemeter Visma InSchool. Fylkeskommunendrifterdetteidagmedansatte 
påhverskole. LomvideregåendeskoleharenansattfordriftavIT-systemer. 

 Fjernundervisningkanbrukesiutstraktgradiallundervisningidistrikthvoravstandeneer 
store,somvedskolested Lom. Fjernundervisningkangjennomføresdersomdetergode 
grunnerfordetogdetertrygtogpedagogiskforsvarlig. Fordeleneforeleveneved Lomvgs 
erstørreennulempenepågrunn avstoreavstander. 

 EleversomvillenaturligsøktLomvgs,vilfåstørrefleksibilitet,breddeogmerliketilbudsom 
ellersifylket. Detgjøratflerevilkommeinn påsittførstevalgogsåledesøkemuligheten for 
gjennomføring. 

 Ungdomslipperåpendlelangeavstanderellerflyttepåhybel. Dettevilspare 
fylkeskommunenforstoresummer,ogeleverogforeldreforstorbelastningogutgifter. 

 I kunnskapsgrunnlagfor Innlandsstrategien 2024–2028,punkt5.5 Digitalogteknologisk 
kompetanse,beskrives«Teknologi=grøntskifte»: bærekraftigteknologikanhjelpeossfrem 
motetkarbon-nøytraltsamfunni2050. 
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Alternative opplæringsmodeller – raskere og

bedre kontakt med næringslivet

TAFI ber om at alternative opplæringsmodeller innføres med Modell 1 (0+4) Lærlingeløp over 4 år

med støtte fra skole.

Modellen er et opplæringstilbud ved skoler som ikke har utdanningsprogrammet, men likevel har

stor etterspørsel fra lokalt arbeidsliv. Modellen baserer seg på lærekontrakt med full opplæring i

bedrift med digital supplerende programfagundervisning fra skole i læretiden (Notat alternative

modeller mai 2024).

● Elever som naturlig ville søkt Lom vgs, vil få flere yrkesvalg. Det gjør at flere vil komme inn på

sitt førstevalg og således øke muligheten for gjennomføring.

● Praktiske elever som vet hvilken utdanning de vil ta, får tidlig spesialisering mot et lærefag.

● Bedriftene får tidlig rekruttert ungdom.

● Ungdom slipper å pendle lange avstander eller flytte på hybel. Det vil spare fylkeskommunen

for store summer og elever og foreldre for stor belastning og utgifter.

● Når bedriftene overtar ansvaret for elevene, vil det spare inn kostnader for fylkeskommunen.
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Alternativeopplæringsmodeller–raskereog 
bedrekontaktmednæringslivet 

TAFI beromatalternativeopplæringsmodellerinnføresmed Modell1 (0+4) Lærlingeløpover4år 
medstøttefraskole. 

Modelleneretopplæringstilbudvedskolersomikkeharutdanningsprogrammet,men likevelhar 
storetterspørselfralokaltarbeidsliv. Modellenbaserersegpålærekontraktmedfullopplæringi 
bedriftmeddigitalsupplerendeprogramfagundervisningfraskoleilæretiden (Notatalternative 
modellermai2024). 

 EleversomnaturligvillesøktLomvgs,vilfåflereyrkesvalg. Detgjøratflerevilkommeinn på 
sittførstevalgogsåledesøkemulighetenforgjennomføring. 

 Praktiskeeleversomvethvilken utdanningdevilta,fårtidligspesialiseringmotetlærefag. 
 Bedriftenefårtidligrekruttertungdom. 
 Ungdomslipperåpendlelangeavstanderellerflyttepåhybel. Detvilsparefylkeskommunen 

forstoresummerogeleverogforeldreforstorbelastningogutgifter. 
 Nårbedrifteneovertaransvaretforelevene,vildetspareinn kostnaderforfylkeskommunen. 
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Kvalitet

Lom videregående skole:

87% oppfyllingsgrad

0,94% elever slutter
I snitt de siste 5 årene. Til sammenligning er tallet i hele fylket 3,04%.

4,30 i karaktersnitt
De siste 5 årene. Til sammenligning har hele fylket en gjennomsnittskarakter på 4,13.

Skolebidragsindikator på 10,8
Byggfag i Lom har over 10% høyere gjennomføring enn landsgjennomsnittet,
med skolebidragsindikator – årsbestått på 10,8 ved siste måling.

Elevundersøkelsene
Lom skiller seg positivt ut på punkter som omhandler læringskultur,
støtte fra lærere og motivasjon for læring.
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Kvalitet 

Lom videregåendeskole: 

87%oppfyllingsgrad 

0,94%eleverslutter 
Isnittdesiste5årene. Tilsammenligningertalletihelefylket3,04%. 

4,30ikaraktersnitt 
Desiste5årene. Tilsammenligningharhelefylketengjennomsnittskarakterpå4,13. 

Skolebidragsindikatorpå10,8 
Byggfagi Lomharover10%høyeregjennomføringennlandsgjennomsnittet, 
medskolebidragsindikator–årsbeståttpå10,8vedsistemåling. 

Elevundersøkelsene 
Lomskillersegpositivtutpåpunktersomomhandlerlæringskultur, 
støttefralærereogmotivasjonforlæring. 
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Kvalitet

Saksframlegget til Innlandet fylkeskommune peker på resultat, struktur og prosess for å vurdere

kvalitet i skolen. TAFI bruker konkrete tall for å beskrive kvalitet. Utover det vil TAFI si at en

oppfyllingsgrad i gjennomsnitt siste 5 år på 87% viser at Lom videregående skole er populær. Under

følger tallene for skolested Lom:

Avstand hjem–skole

Avstand betyr trolig mest for læring. Man kan utrede kvalitet på mange måter, men får elevene en

slik belastning og tidstyv, går det kraftig ut over den kvaliteten i skolen som Innlandet fylkeskommune

tilbyr sine ungdommer. Avstanden fra Lom og Skjåk til Otta er 60–90 km èn vei (langt lengre for

elevene lengst nord i Skjåk), og over 3 timer på buss hver dag.

Resultater

Fylkeskommunen henviser til NOU 2002:10 som sier at resultater er det overordnede i og med at

skolens viktigste formål er at elevene lærer. Samtidig må resultat ses i lys av kvalitet i struktur og

prosess. Da må resultater vektes høyt, og Lom videregående skole har gjennomsnittskarakter over 5

år på 4,30, mens fylket har 4,13. Tallet på elever som slutter siste 5 år, er i snitt for Lom 0,94%, og for

fylket 3,04%.

Gjennomføring

● Gjennomføring 2021–22 var 98,1%, og gjennomføring 2022–23 var 99,1%

● Elever som sluttet siste 5 år, er i gjennomsnitt 0,94% (Innlandet 3,04%)

● Fullført og bestått siste 5 år i gjennomsnitt 96,76% (Innlandet 88,1%)
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Kvalitet 

Saksframleggettil Innlandetfylkeskommunepekerpåresultat,strukturogprosessforåvurdere 
kvalitetiskolen. TAFI brukerkonkretetallforåbeskrivekvalitet. Utoverdetvil TAFI siaten 
oppfyllingsgradigjennomsnittsiste5årpå87%viseratLomvideregåendeskoleerpopulær. Under 
følgertalleneforskolested Lom: 

Avstandhjem–skole 

Avstandbetyrtroligmestforlæring. Man kanutredekvalitetpåmangemåter,menfåreleveneen 
slikbelastningogtidstyv,gårdetkraftigutoverdenkvaliteteniskolensom Innlandetfylkeskommune 
tilbyrsineungdommer. Avstandenfra LomogSkjåktil Ottaer60–90kmèn vei (langtlengrefor 
elevenelengstnordi Skjåk),ogover3timerpåbusshverdag. 

Resultater 

Fylkeskommunenhenvisertil NOU 2002:10somsieratresultatererdetoverordnedeiogmedat 
skolensviktigsteformåleratelevenelærer. Samtidigmåresultatsesilysavkvalitetistrukturog 
prosess. Damåresultatervekteshøyt,ogLomvideregåendeskolehargjennomsnittskarakterover5 
årpå4,30,mensfylkethar4,13. Talletpåeleversomsluttersiste5år,erisnittfor Lom0,94%,ogfor 
fylket3,04%. 

Gjennomføring 

 Gjennomføring2021–22var98,1%,oggjennomføring2022–23var99,1% 

 Eleversomsluttetsiste5år,erigjennomsnitt0,94% (Innlandet3,04%) 

 Fullførtogbeståttsiste5årigjennomsnitt96,76% (Innlandet88,1%) 
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Skolebidragsindikator

Fylkespolitikerne har i møte med TAFI fortalt at de ser på skolebidragsindikatoren for å vurdere

kvalitet. Denne indikatoren er et tall som forteller hvor mye en skole bidrar med til kunnskap for

elevene. Skolebidrag er en relativ størrelse, hvor alle skolene måles mot et landssnitt. Sist gang det

ble målt var i 2018/19. For Lom vgs var da skolebidraget pluss 1,4 med tanke på

karaktergjennomsnitt. Til sammenligning var skolebidraget i Innlandet 0,25 poeng, og Otta

videregående skole minus 1,3 poeng.

Når man ser på skolebidragsindikatoren årsbestått, trer kvaliteten enda klarere frem.

Studiespesialisering i Lom scorer ved siste måling 3,2, mens byggfag har oppsiktsvekkende høy score

på 10,8. Dette tilsier at en elev på byggfag i Lom har 10,8% høyere sjanse for å bestå skoleåret, enn

om elevene hadde gått på en annen skole med gjennomsnittlig kvalitet. Og dette gjelder ikke kun for

siste målte år; byggfag har hatt disse resultatene over tid.

Kilde: Skolebidragsindikator: Ungdomsskole, Skolebidragsindikator: Videregående

Elevundersøkelsene

Figur: Tall fra Elevundersøkelsene for Lom vgs, gjennomsnittet i skolene i Innlandet, samt differansen.

Felter markert i gult, er særlig viktige for læringsutbytte.

Kilde: Elevundersøkelsene

TAFI har regnet på gjennomsnittet for vg1–3 i Elevundersøkelsen fra skoleåret 2023/24. Det er verdt

å merke seg at Lom skiller seg positivt ut på punkter som omhandler læringskultur, støtte fra lærere

og motivasjon for læring.
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Elevundersøkelsen 2023-24 Gjennomsnitt vg1–3 Differanse

Tema Innlandet Lom Lom minus Innlandet

Trivsel 4,4 4,5 0,1

Motivasjon 3,6 3,7 0,1

Hjem–skole 4,2 4,3 0,1

Støtte fra lærerne 4,1 4,3 0,2

Arbeidsforhold og læring 3,8 3,9 0,1

Vurdering for læring 3,4 3,5 0,1

Medvirkning 3,6 3,6 0,0

Trygt miljø 4,0 4,1 0,1

Regler på skolen 4,1 4,3 0,2

Utdannings- og yrkesrådgivning 3,8 3,7 0,0

Skolebidragsindikator 

Fylkespolitikerneharimøtemed TAFI fortaltatdeserpåskolebidragsindikatoren foråvurdere 
kvalitet. Denneindikatorenerettallsomfortellerhvormyeen skolebidrarmedtilkunnskapfor 
elevene. Skolebidragerenrelativstørrelse,hvoralleskolenemålesmotetlandssnitt. Sistgangdet 
blemåltvari2018/19. For Lomvgsvardaskolebidragetpluss1,4medtankepå 
karaktergjennomsnitt. Tilsammenligningvarskolebidrageti Innlandet0,25poeng,ogOtta 
videregåendeskoleminus1,3poeng. 

Nårman serpåskolebidragsindikatorenårsbestått,trerkvalitetenendaklarerefrem. 
Studiespesialiseringi Lomscorervedsistemåling3,2,mensbyggfagharoppsiktsvekkendehøyscore 
på10,8. Dettetilsieratenelevpåbyggfagi Lomhar10,8%høyeresjanseforåbeståskoleåret,enn 
omelevenehaddegåttpåen annen skolemedgjennomsnittligkvalitet. Ogdettegjelderikkekun for 
sistemålteår;byggfagharhattdisseresultateneovertid. 

Kilde: Skolebidragsindikator: Ungdomsskole, Skolebidragsindikator: Videregående 

Elevundersøkelsene 

Figur: TallfraElevundersøkelseneforLomvgs,gjennomsnittetiskoleneiInnlandet,samtdifferansen. 
Feltermarkertigult,ersærligviktigeforlæringsutbytte. 
Kilde: Elevundersøkelsene 

TAFI harregnetpågjennomsnittetforvg1–3i Elevundersøkelsenfraskoleåret2023/24. Deterverdt 
åmerkesegatLomskillersegpositivtutpåpunktersomomhandlerlæringskultur,støttefralærere 
ogmotivasjonforlæring. 
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Elevundersøkelsen2023-24 Gjennomsnittvg1–3 Differanse 

Tema Innlandet Lom Lomminus Innlandet 

Trivsel 4,4 4,5 0,1 

Motivasjon 3,6 3,7 0,1 

Hjem–skole 4,2 4,3 0,1 

Støttefralærerne 4,1 4,3 0,2 

Arbeidsforholdoglæring 3,8 3,9 0,1 

Vurderingforlæring 3,4 3,5 0,1 

Medvirkning 3,6 3,6 0,0 

Trygtmiljø 4,0 4,1 0,1 

Reglerpåskolen 4,1 4,3 0,2 

Utdannings-ogyrkesrådgivning 3,8 3,7 0,0 

https://www.udir.no/tall-og-forskning/statistikk/statistikk-grunnskole/skolebidrag-ungdomstrinnet/
https://www.udir.no/tall-og-forskning/statistikk/statistikk-videregaende-skole/skolebidrag-videregaende--karakterer/
https://www.udir.no/tall-og-forskning/statistikk/statistikk-videregaende-skole/elevundersokelsen-vgs-alle-resultater-tema/


Små skoler vs store skoler

Fylkeskommunen sier implisitt at du må ha en skole på 500 elever for å få god nok kvalitet. Da blir

alle videregående skoler utenfor byene lagt ned. Fylkeskommunen støtter seg på Thomas Nordahl sin

studie av barneskoler i Hamar, til tross for at Nordahl sier at kvalitet og størrelse i liten grad henger

sammen. Ref: Thomas Nordahl: Skolestørrelse og sammenhenger med elevenes trivsel og læring.

Thomas Nordahl sier at læringsutbytte, trivsel og mobbing har svært lite med skolestørrelse å gjøre:

1. Læringsutbytte har en svak positiv sammenheng for barneskoler opp til 500 elever.

2. Elevenes læring og trivsel kan i liten grad kan forklares av skolestørrelsen.

3. Størrelsen på skolen har ingen betydning for elevenes trivsel og omfanget av mobbing.

Ingen forskning viser at små skoler gir dårlig læring. Lærerne selv sier – små skoler gir nettopp god

læring. Det må tilbakevises at kvaliteten i små skoler som Lom videregående skole er dårlig. Politikere

må få og forstå denne sentrale informasjonen. TAFI mener det på bakgrunn av dette, er feilaktig av

fylkeskommunen å hevde at store skoler er best. For Lom vgs er dokumentert blant de beste i

Innlandet.

Robusthet

Fylkeskommunen sier i saksframlegget at kriterier for skole- og tilbudsstruktur bør vektlegge robuste

fagmiljøer, stabilitet og forutsigbare arbeidsforhold for lærerne, søkertall på

utdanningsprogrammene og samlet tilbud i regionen, og at dette krever store skoler. Vi har regnet på

gjennomsnittet i Elevundersøkelsene fra 2013–23, og vil presisere igjen at Lom videregående skole

skiller seg positivt ut på læringskultur, støtte fra lærere og motivasjon for læring. Dette er direkte

knyttet til den kvalitet som fylkeskommunen vektlegger.
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Småskolervsstoreskoler 

Fylkeskommunensierimplisittatdumåhaenskolepå500eleverforåfågodnokkvalitet. Dablir 
allevideregåendeskolerutenforbyenelagtned. Fylkeskommunenstøttersegpå Thomas Nordahlsin 
studieavbarneskoleri Hamar,tiltrossforatNordahlsieratkvalitetogstørrelseilitengradhenger 
sammen. Ref: ThomasNordahl: Skolestørrelseogsammenhengermedelevenestrivseloglæring. 

ThomasNordahlsieratlæringsutbytte,trivselogmobbingharsværtlitemedskolestørrelseågjøre: 

1. Læringsutbytteharensvakpositivsammenhengforbarneskoleropptil500elever. 
2. Eleveneslæringogtrivselkanilitengradkan forklaresavskolestørrelsen. 
3. Størrelsenpåskolenharingen betydningforelevenestrivselogomfangetavmobbing. 

Ingenforskningviseratsmåskolergirdårliglæring. Lærerneselvsier–småskolergirnettoppgod 
læring. Detmåtilbakevisesatkvalitetenismåskolersom Lomvideregåendeskoleerdårlig. Politikere 
måfåogforstådennesentraleinformasjonen. TAFI menerdetpåbakgrunn avdette,erfeilaktigav 
fylkeskommunenåhevdeatstoreskolererbest. ForLomvgserdokumentertblantdebestei 
Innlandet. 

Robusthet 

Fylkeskommunensierisaksframleggetatkriterierforskole-ogtilbudsstrukturbørvektleggerobuste 
fagmiljøer,stabilitetogforutsigbarearbeidsforholdforlærerne,søkertallpå 
utdanningsprogrammeneogsamlettilbudiregionen,ogatdettekreverstoreskoler. Viharregnetpå 
gjennomsnitteti Elevundersøkelsenefra2013–23,ogvilpresisereigjen atLomvideregåendeskole 
skillersegpositivtutpålæringskultur,støttefralærereogmotivasjonforlæring. Detteerdirekte 
knyttettilden kvalitetsomfylkeskommunenvektlegger. 

Høringsinnspill I 31. august2024 I TAFI– TverrfagligarbeidsgruppeforframtidsskoleniInnlandet 15 

https://www.utdanningsnytt.no/files/2022/09/22/Nordahl-rapport-Skolestorrelse-og-sammenheng-med-elevenes-trivsel-og-laering.pdf
https://innlandetfylke.no/_f/i4863c789-744e-4d04-8f71-abda5f5b4d04/saksframlegg-fu-30-april-24.pdf
https://www.udir.no/tall-og-forskning/statistikk/statistikk-videregaende-skole/elevundersokelsen-vgs-alle-resultater-tema/


Økonomiske konsekvenser

En nedleggelse av Lom videregående skole
vil gi kostnader på:

38,9 millioner
kroner årlig
for samfunnet
Og da er ikke dynamiske konsekvenser gjennom tapte arbeidsplasser, økt fraflytting og redusert

økonomisk aktivitet regnet inn – heller ikke tap av helse. En stor del av denne kostnaden blir veltet

over på storsamfunnet, men selv de direkte kostnadene for Innlandet fylkeskommune vil bli rundt

25.800.000 kroner per år.

Dette langt overskriver kostnaden av å drive Lom videregående skole i dag – som er på rundt

15.600.000 kroner per år.
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Økonomiskekonsekvenser 

EnnedleggelseavLomvideregåendeskole 
vilgikostnaderpå: 

38,9millioner 
kronerårlig 
forsamfunnet 
Ogdaerikkedynamiskekonsekvensergjennomtaptearbeidsplasser,øktfraflyttingogredusert 
økonomiskaktivitetregnetinn –hellerikketapavhelse. En stordelavdennekostnadenblirveltet 
overpåstorsamfunnet,menselvdedirektekostnadenefor Innlandetfylkeskommunevilblirundt 
25.800.000kronerperår. 

DettelangtoverskriverkostnadenavådriveLomvideregåendeskoleidag–somerpårundt 
15.600.000kronerperår. 
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Økonomiske konsekvenser av å legge ned

Lom videregående skole

Det er i saksframlegget ikke gjort utregninger vedrørende de fylkes- eller samfunnsøkonomiske

kostnadene en slik skolenedlegging medfører. De fleste tallene man trenger for å gjøre en slik

analyse, kan hentes ut fra eksisterende tallmateriale. En oversikt over utregningene er vist nedenfor,

med totalkostnader for fylkeskommunen – og totalkostnaden for samfunnet. (Oversikt over

bakgrunntall og utregninger finner du i vedlegg 1).

Reisekostnader

Blir en skole lagt ned, må elevene bli fraktet videre. Dette gir direkte kostnader i form av utgifter til

buss, drosje og eventuelt følge, samt samfunnskostnader i form av tapt tid.

1. Skyss med buss – kr. 1.800.000,- per år

Det er ca. 100 elever på skolen i Lom som ved en nedlegging blir tvunget til å reise til Otta, Vinstra

eller videre nedover dalen – eller helt ut av regionen. Et naturlig overslag vil være at 60 av disse

velger å pendle. De direkte kostnadene ved busstransport er ca. 20 kroner per reise, samt ca. 1 krone

per kilometer (Ref: Rapport skoleskyss – Innlandet fylkeskommune). Selv om alle disse skulle velge

nærmeste skolested – vil utgiftene bli betydelige.

Kostnad: Kr. 1.800.000,- per år for fylket.

2. Spesialtransport – kr. 3.200.000,- per år

Men skoleskyss blir ikke gjort med skolebuss alene. Mellom 2,7–3% av skyssvedtak er vedtak om

langtids spesialskyss. En stor andel av dette er drosjeskyss med en elev i hver bil (Skoleskyss i

Innlandet, august 2022), og noen trenger drosje tilpasset rullestol. En del av spesialtransporten må

òg ha med følgeperson. Av elevene som mister nærskolen sin, så vil det gjennomsnittlig være 2–3

som trenger transport med drosje. Avstanden fra Lom til Otta er 62 kilometer og tar 1 time og 6

minutter. Om man bruker tall fra det siste drosjeanbudet til fylkeskommunen, kan man slik estimere

den totale utgiften til spesialtransport.

Kostnad drosje og følge: Kr. 3.200.000,- per år for fylket.
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Økonomiskekonsekvenseravåleggened 
Lomvideregåendeskole 

Deterisaksframleggetikkegjortutregningervedrørendedefylkes-ellersamfunnsøkonomiske 
kostnadeneenslikskolenedleggingmedfører. Deflestetallenemantrengerforågjøreenslik 
analyse,kan hentesutfraeksisterendetallmateriale. Enoversiktoverutregningeneervistnedenfor, 
medtotalkostnaderforfylkeskommunen–ogtotalkostnadenforsamfunnet. (Oversiktover 
bakgrunntallogutregningerfinnerdu ivedlegg1). 

Reisekostnader 

Blirenskolelagtned,måeleveneblifraktetvidere. Dettegirdirektekostnaderiformavutgiftertil 
buss,drosjeogeventueltfølge,samtsamfunnskostnaderiformavtapttid. 

1. Skyssmedbuss–kr.1.800.000,-perår 

Deterca.100eleverpåskoleni Lomsomveden nedleggingblirtvungettilåreisetil Otta, Vinstra 
ellerviderenedoverdalen–ellerheltutavregionen. Etnaturligoverslagvilværeat60avdisse 
velgeråpendle. Dedirektekostnadenevedbusstransporterca.20kronerperreise,samtca.1krone 
perkilometer (Ref: Rapportskoleskyss–Innlandetfylkeskommune). Selvomalledisseskullevelge 
nærmesteskolested–vilutgifteneblibetydelige. 

Kostnad: Kr.1.800.000,-perårforfylket. 

2. Spesialtransport–kr.3.200.000,-perår 

Menskoleskyssblirikkegjortmedskolebussalene. Mellom2,7–3%avskyssvedtakervedtakom 
langtidsspesialskyss. En storandelavdetteerdrosjeskyssmedenelevihverbil (Skoleskyssi 
Innlandet,august2022),ognoen trengerdrosjetilpassetrullestol. En delavspesialtransportenmå 
òghamedfølgeperson. Avelevenesommisternærskolensin,såvildetgjennomsnittligvære2–3 
somtrengertransportmeddrosje. Avstandenfra Lomtil Ottaer62kilometerogtar1timeog6 
minutter. Ommanbrukertallfradetsistedrosjeanbudettilfylkeskommunen,kan man slikestimere 
dentotaleutgiftentilspesialtransport. 

Kostnaddrosjeogfølge: Kr.3.200.000,-perårforfylket. 
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https://kollektivtrafikk.no/app/uploads/2022/10/Rapport-skoleskyss-Endelig.pdf


3. Tapt tid under transport – kr. 4.900.000,- per år

All bruk av personer sin tid har en kostnad, da tiden på buss kunne vært brukt til å gjøre lekser, synge

i kor, besøke bestemor eller ta en ekstravakt i kassa på Kiwi. I samfunnsøkonomiske analyser er

normprisen for en time som passasjer i buss satt til 166 kroner (Steinland m.fl 2019). Bussreisen fra

Lom til Otta tar 1 time og 6 minutter. Når så mange elever skal reise til og fra en slik strekning hele

året, så blir dette mange timer tapt – til en høy samfunnsmessig pris.

Kostnad: Kr. 4.900.000,- per år for samfunnet.

Hybelkostnader

Det er ikke kun reise som genererer samfunnsøkonomiske utgifter ved en nedlegging av en nærskole.

Å flytte ungdommer, som ellers ville bodd hjemme, har mange kostnader knyttet til seg.

1. Borteboerstipend – kr. 2.900.000,- per år
De elevene som ikke velger pendling, må flytte på hybel. De får da 6.677 kroner per måned i 11

måneder per år (lanekassen.no). For 40 hybelboere blir dette 440 månedsutbetalinger.

Kostnad: Kr. 2.900.000,- per år for samfunnet.

2. Hybelkostnader – beleilig nok på 0 kroner per år
Å bo på hybel koster langt mer enn det hver elev vil få utbetalt i borteboerstiped. SIFO sitt

referansebudsjett for en aleneboende 18-åring, uten bil, er på 11.874 kroner. De resterende 5197

kronene per måned er det familien selv som må forsøke å dekke. For mange vil dette gjøre det

umulig å ta videregående utdanning. For kostnaden for fylkeskommunen derimot, den er beleilig

nok på 0 kroner.

Kostnad: Kr. 0,- per år for fylket.

Undervisningslokale og leiekostnader – kr. 800.000,- per år

Det er for TAFI vanskelig å vurdere kostnaden knyttet til eventuelle endringer i bygningsmassen på

skolene som må ta imot elevene som tvinges vekk fra nærskolen sin. Men, fylkeskommunen må

uansett stå ved langtidskontrakta de har om leie av skolelokale i Lom.

Kostnad: Kr. 800.000,- per år for fylket.
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3. Tapttidundertransport–kr.4.900.000,-perår 

Allbrukavpersonersintidharenkostnad,datiden påbusskunneværtbrukttilågjørelekser,synge 
ikor,besøkebestemorellertaen ekstravaktikassapå Kiwi. I samfunnsøkonomiskeanalyserer 
normprisenforentimesompassasjeribusssatttil166kroner (Steinlandm.fl2019). Bussreisenfra 
Lomtil Ottatar1timeog6minutter. Nårsåmangeeleverskalreisetilogfraen slikstrekninghele 
året,såblirdettemangetimertapt–tilen høysamfunnsmessigpris. 

Kostnad: Kr.4.900.000,-perårforsamfunnet. 

Hybelkostnader 

Deterikkekunreisesomgenererersamfunnsøkonomiskeutgiftervedennedleggingaven nærskole. 
Åflytteungdommer,somellersvilleboddhjemme,harmangekostnaderknyttettilseg. 

1. Borteboerstipend–kr.2.900.000,-perår 
Deelevenesomikkevelgerpendling,måflyttepåhybel. Defårda6.677kronerpermånedi11 
månederperår (lanekassen.no). For40hybelboereblirdette440månedsutbetalinger. 

Kostnad: Kr.2.900.000,-perårforsamfunnet. 

2. Hybelkostnader–beleilignokpå0kronerperår 
Åbopåhybelkosterlangtmerenndethverelevvilfåutbetaltiborteboerstiped. SIFOsitt 
referansebudsjettforen aleneboende18-åring,utenbil,erpå11.874kroner. Deresterende5197 
kronenepermånederdetfamilienselvsommåforsøkeådekke. Formangevildettegjøredet 
umuligåtavideregåendeutdanning. Forkostnaden forfylkeskommunen derimot,denerbeleilig 
nokpå0kroner. 

Kostnad: Kr.0,-perårforfylket. 

Undervisningslokaleogleiekostnader–kr.800.000,-perår 

Deterfor TAFI vanskeligåvurderekostnadenknyttettileventuelleendringeribygningsmassenpå 
skolenesommåtaimotelevenesomtvingesvekkfranærskolen sin. Men,fylkeskommunenmå 
uansettståvedlangtidskontraktadeharomleieavskolelokalei Lom. 

Kostnad: Kr.800.000,-perårforfylket. 
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Frafall og utenforskap – kr. 2.300.000,- per år

Fylkeskommunen har i saksframlegget forsøkt seg på å lage et eget tallgrunnlag, og mener utifra

dette at å flytte på hybel ikke gir økt risiko for å droppe ut av videregående. Denne analysen har så

gjennomgripende metodiske feil at resultatene er uten verdi.

Det er kjent fra tidligere forskning, at ensomhet og tap av nettverk er de sterkeste prediktorene for

skolefrafall (Frostad og Mjaavatn 2018), og det er vel etablert at dette er hyppig forekommende hos

ungdom på hybel (Wannebø, 2017). Personer som ikke har gjennomført videregående opplæring, har

når de nærmer seg 30 år, hele sju ganger høyere risiko (35% mot 5%) for å stå utenfor arbeid og

utdanning (OECD, Investing in Youth Norway, 2018). Kostnaden av et slik utenforskap regner NAV

Innlandet til å være 15 millioner kroner per år, og tidligere arbeids- og sosialminister Henrik Asheim

viste til Vista analyse sine rapporter om at kostnaden lå mellom 13,9 og 15,9 millioner kroner.

Om så lite som 1 av 100 faller ut av vidaregående på grunn av ensomhet og tap av nettverk ved

nedlagt nærskolen, gir dette store utslag. Og selv om man regner inn at 6 av 7 dropouts henter seg

inn igjen til utdanning og arbeid, blir dette likevel svært kostbart for samfunnet.

Kostnad: Kr. 2.300.000,- per år for samfunnet.

Kostnaden av tapt skolekvalitet – kr. 3.100.000,- per år

Den videregående skolen i Lom har gjennomgående gode resultater på alle relevante kvalitetsmål.

Utdanningsdirektoratet regnet ut et såkalt skolebidrag for alle skoler. Av dette kan man se at den

videregående skolen i Lom gir bedre karakter-resultat enn gjennomsnittet. Dette kan trolig omsettes

til en økonomisk gevinst, men det er gjennomføringsgraden som virkelig gir utslag. Lom sitt

skolebidrag med tanke på indikatoren årsbestått er oppsiktsvekkende godt, der en elev på byggfag i

Lom har over 10% større sjans for å bestå videregående enn det som er gjennomsnittet. Når et år

med ikke bestått på videregående koster 900.000 kroner (Regjeringen, 2010), viser dette hvor

verdifull skulen i Lom er – også for samfunnet. Denne gevinsten vil gå tapt ved en eventuell

nedlegging.

Kostnad: Kr. 3.100.000,- per år for samfunnet.

Kostnad skoletilbud på annen skole – kr. 20.000.000,- per år

Den videregående skolen i Lom har over lang tid hatt lave utgifter per elev. Hvor store utgiftene er

per elev, må man estimere ut fra felleskostnader og linjekostnader i Nord-Gudbrandsdalen

videregående skole sitt regnskap. For hverken skoleadministrasjonen eller fylkeskommunen har

regnskapsmessig oversikt over hva skolen i Lom koster å drive. Estimert er kostnaden per elev i Lom i

rene skolekostnader omtrent 160.000 kroner, med totalkostnad for skolen på rundt 15.600.000

kroner.
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Frafallogutenforskap–kr.2.300.000,-perår 

Fylkeskommunenharisaksframleggetforsøktsegpåålageetegettallgrunnlag,ogmenerutifra 
detteatåflyttepåhybelikkegirøktrisikoforådroppeutavvideregående. Denneanalysenharså 
gjennomgripendemetodiskefeilatresultateneeruten verdi. 

Deterkjentfratidligereforskning,atensomhetogtapavnettverkerdesterkesteprediktorenefor 
skolefrafall (FrostadogMjaavatn 2018),ogdeterveletablertatdetteerhyppigforekommendehos 
ungdompåhybel (Wannebø,2017). Personersomikkehargjennomførtvideregåendeopplæring,har 
nårdenærmerseg30år,helesju gangerhøyererisiko (35%mot5%)foråståutenforarbeidog 
utdanning (OECD, Investingin Youth Norway,2018). Kostnaden avetslikutenforskapregner NAV 
Innlandettilåvære15millionerkronerperår,ogtidligerearbeids-ogsosialminister Henrik Asheim 
vistetil Vistaanalysesinerapporteromatkostnaden låmellom13,9og15,9millionerkroner. 

Omsålitesom1av100fallerutavvidaregåendepågrunn avensomhetogtapavnettverkved 
nedlagtnærskolen,girdettestoreutslag. Ogselvommanregnerinnat6av7dropoutshenterseg 
innigjentilutdanningogarbeid,blirdettelikevelsværtkostbartforsamfunnet. 

Kostnad: Kr.2.300.000,-perårforsamfunnet. 

Kostnadenavtaptskolekvalitet–kr.3.100.000,-perår 

Denvideregåendeskoleni Lomhargjennomgåendegoderesultaterpåallerelevantekvalitetsmål. 
Utdanningsdirektoratetregnetutetsåkaltskolebidragforalleskoler. Avdettekanmanseatden 
videregåendeskoleni Lomgirbedrekarakter-resultatenn gjennomsnittet. Dettekan troligomsettes 
tilenøkonomiskgevinst,mendetergjennomføringsgraden somvirkeliggirutslag. Lomsitt 
skolebidragmedtankepåindikatoren årsbeståtteroppsiktsvekkendegodt,deren elevpåbyggfagi 
Lomharover10%størresjansforåbeståvideregåendeenndetsomergjennomsnittet. Nåretår 
medikkebeståttpåvideregåendekoster900.000kroner (Regjeringen,2010),viserdettehvor 
verdifullskuleni Lomer–ogsåforsamfunnet. Dennegevinstenvilgåtaptvedeneventuell 
nedlegging. 

Kostnad: Kr.3.100.000,-perårforsamfunnet. 

Kostnadskoletilbudpåannenskole–kr.20.000.000,-perår 

Denvideregåendeskoleni Lomharoverlangtidhattlaveutgifterperelev. Hvorstoreutgifteneer 
perelev,måman estimereutfrafelleskostnaderoglinjekostnaderi Nord-Gudbrandsdalen 
videregåendeskolesittregnskap. Forhverkenskoleadministrasjonenellerfylkeskommunen har 
regnskapsmessigoversiktoverhvaskolen i Lomkosterådrive. Estimerterkostnaden perelevi Lomi 
reneskolekostnaderomtrent160.000kroner,medtotalkostnadforskolen pårundt15.600.000 
kroner. 
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Om Lom blir lagt ned, vil disse pengene være spart. Men, elevene må da få skoletilbud ved en annen

skole. Kostnader for dette kan estimeres ved å bruke landsgjennomsnittet for pris per elev i

videregående skole; 199.713 kroner.

Kostnad: Kr. 20.000.000,- per år for fylket.

Helsemessige konsekvenser

Så kommer den virkelig store, stygge ulven; negative helsemessige konsekvenser. Både det å bo på

hybel (Tidsskr Nor Lægeforen 2001, 121:287-91) og langvarig stillesitting (WHO guidelines, sedetary

behaviour, 2020) gir stort tap av helse. Dette helsetapet er vanskelig å måle i kroner. Men å måle

dette helsetapet burde uansett være unødvendig – for tap av helse bør alltid veie tyngst!

Totalregnskap

Samlet utgjør dette omtrent 38.900.000 kroner per år for samfunnet, og da er ikke dynamiske

konsekvenser gjennom tapte arbeidsplasser, økt fraflytting og redusert økonomisk aktivitet regnet

inn – og heller ikke tap av helse. En stor del av denne kostnaden blir veltet over på storsamfunnet,

men selv de direkte kostnadene for Innlandet fylkeskommune vil bli rundt 25.800.000 kroner per år.

Dette er langt over de 15.600.000 kroner den vidaregående avdelingen i Lom koster i dag.
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Om Lomblirlagtned,vildissepengeneværespart. Men,elevenemådafåskoletilbudvedenannen 
skole. Kostnaderfordettekan estimeresvedåbrukelandsgjennomsnittetforprisperelevi 
videregåendeskole;199.713kroner. 

Kostnad: Kr.20.000.000,-perårforfylket. 

Helsemessigekonsekvenser 

Såkommerdenvirkeligstore,styggeulven;negativehelsemessigekonsekvenser. Bådedetåbopå 
hybel (Tidsskr Nor Lægeforen2001,121:287-91)oglangvarigstillesitting (WHOguidelines,sedetary 
behaviour,2020)girstorttapavhelse. Dettehelsetapetervanskeligåmåleikroner. Men åmåle 
dettehelsetapetburdeuansettværeunødvendig–fortapavhelsebøralltidveietyngst! 

Totalregnskap 

Samletutgjørdetteomtrent38.900.000kronerperårforsamfunnet,ogdaerikkedynamiske 
konsekvensergjennomtaptearbeidsplasser,øktfraflyttingogredusertøkonomiskaktivitetregnet 
inn–oghellerikketapavhelse. Enstordelavdennekostnadenblirveltetoverpåstorsamfunnet, 
men selvdedirektekostnadenefor Innlandetfylkeskommunevilblirundt25.800.000kronerperår. 
Detteerlangtoverde15.600.000kronerdenvidaregåendeavdelingeni Lomkosteridag. 
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Demografi
Nedgangen i framtidig elevtall vil bli langt mindre enn saksframlegget til

Innlandet fylkeskommune påstår.

Helse
Forskning viser at både pendling og hybelliv gir tap av helse for ungdom.

Bærekraft
Lang avstand til videregående skole er ikke bærekraftig hverken sosialt,

økonomisk eller miljømessig.
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Demografi 
Nedgangeniframtidigelevtallvilblilangtmindreennsaksframleggettil 
Innlandetfylkeskommunepåstår. 

Helse 
Forskningviseratbådependlingoghybellivgirtapavhelseforungdom. 

Bærekraft 
Langavstandtilvideregåendeskoleerikkebærekraftighverkensosialt, 
økonomiskellermiljømessig. 
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Demografi–elevtallstupetsomikkekommer 

Etavgrunnpremisseneisaksgrunnlagetforskulestruktursaken,eratInnlandethevdesåståfremfor 
enstornedgangitalletpåeleverdekommendeårene. Men,tallenesomerbruktsom 
grunnlagsmaterialefordette,harsystematiskeskjevhetersomistorgradoverestimerernedgangeni 
antallelever. Dersomfylkeskommunenhaddebruktsammeregnemetodefor15årsidenforå 
planleggeskolestrukturenfor2024,såhaddedeunderestimertdagenskullmed16-åringermedover 
600elever. Detteutgjørover30skoleklasser! En slikregnemåtegirmedandreordetfeilaktig 
grunnlagforåvurderedetframtidigebehovetforskoleplasser. 

Nårfylkeskommunenisaksgrunnlagetsittskalvurderehvormangesomtrengerplassiden 
videregåendeskoleni Innlandetiframtiden,såregnerdeopphvormangeinnlendingerdeterihvert 
årskull. Vedåbrukedennemetoden,såserfylkeskommunen bortfraregionen sinlangvarigeog 
sterketrendmedstortilflyttingavfamiliermedbarnialderen 0–16år. Ommanserpåde4186 
personenei Innlandetsomer16årnåi2024,såvardetsammeårskulletkun 3577personerfor16år 
siden (kilde SSB.no).Årskullet2008harpågrunnavtilflyttingøktmed600personeriårenefremmot 
atdenåskalstarteivideregåendeskole. Ogdettegjelderikkekunfordetteårskullet. Trenden med 
høytilflyttingavbarnefamilierharværtkonsistentovertid,derhvertårskull (somvistitabellen 
nedenfor)blirfra12–20%størrefrafødselsårogfremtildeskalstarteivideregåendeskole. 

Figur: TallhentetfraSSB. 

Ogdettegjelderikkebarefor Innlandetfylkesomhelhet. Ommantrekkerutdesammetallenefra 
SSB.no,men kunserpåden videregåendeskolen i Lomsittprimæreopptaksområde,såvisertallene 
for Vågå,LomogSkjåkden sammetendensen. Tabellenundervisertydeligattalletpå1-åringeridag 
ikkeerrepresentativtforhvormangevideregående-eleverman kanventesegom15år. 
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Figur: TallhentetfraSSB. 

Detåbruketalletpå1,2og3-åringeri Innlandetnåidag,foråvurderehvormangeskoleplasserman 
trengerom15år,tarikkehensyntildenlangvarigetrendenmedatmangeflyttertilregionen. En slik 
brukavtallviloverestimerenedgangenitalletpåungdommer–ikkebarei Innlandetfylke,men også 
ikommunenesomutgjørdenvideregåendeskoleni Lomsittprimæreopptaksområde. Dette 
kommerogsåtiluttrykki SSBsinebefolkningsfremskrivninger,somfor Innlandetviserennedgangpå 
kun 5,7%italletpå16–19åringerdekommende10årene. Forkommunene LomogSkjåkerdet 
sammegjeldende,derdetkommende10årvilværeen heltmarginalnedgangiantallungdommeri 
videregåendealder,fra188til179. 

Man måderforgåutfraattalletpåvideregåendeeleveri Innlandetpå2030-talletvilværelangt 
høyereenn detfylkeskommunen predikerer. Såspørsmåleterda: Erdeten godidéåtaifrahundrevis 
avelevernærskolensinbasertpåtallmedsystematiskeskjevheter? 

Høringsinnspill I 31. august2024 I TAFI– TverrfagligarbeidsgruppeforframtidsskoleniInnlandet 23 



Helse

Det er reist forslag om en storstilt sentralisering av skoletilbudet i Innlandet. Om dette blir

gjennomført, vil det for elevene føre til daglige bussreiser eller å flytte på hybel – i alle fall om man

som ungdom er så uheldig å ha foreldre som bor på landsbygda.

Dersom fylket velger å legge ned den videregående skolen i Lom, vil omtrent 100 elever bli tvunget ut

i dette valget; hybel eller tre timer på buss hver dag. Det kunne her vært fristende å bruke uttrykket å

velge mellom pest eller kolera. Men dette ville vært særdeles misvisende, da hverken pestsykdommer

eller kolera er i nærheten av å gi de helseskadene i befolkningen som det stillesittende livsstil

medfører.

Forskere setter ofte grensen for en stillesittende livsstil ved 6 timer i sittende stilling per dag. For

elevene fra Lom og Skjåk, vil de etter bussturen til Otta eller Vinstra nå den milepælen allerede i den

første skoletimen etter storefri. Innen bussen er tilbake i Bismo på ettermiddagen, vil mange allerede

ha doblet dette timetallet. I tillegg skal de gjøre lekser – på studiespesialisering mellom 1–2 timer per

dag. Da er det liten tid til noen som helst slags form for aktivitet.

Det er grundig dokumentert at stillesittende livsstil øker risikoen for diabetes, overvekt, høyt

blodtrykk, depresjon, redusert kognitiv funksjon og tidlig død. Stillesittende livsstil tar langt flere liv

(1) enn for eksempel alkoholmisbruk (2). Sistnevnte bruker myndigheter og offentlige instanser store

ressurser på å motvirke, med nasjonale handlingsstrategier og eget kompetansesenter. Stillesittende

livsstil derimot, og helserisikoen som følger med dette, kan fylkeskommunen påføre ungdommene

våre nærmest uten videre. For de helsemessige konsekvensene av eventuelle nedlegginger, de er

knapt nok diskutert i saksgrunnlaget som fylket har laget.

Det andre alternativet er å bo på hybel. Det er godt fundert at tidlig flytting på hybel gir økt bruk av

alkohol, hyppigere kjøring i ruspåvirket tilstand, tidligere seksuell debut, mindre fysisk aktivitet og

dårligere kosthold (3). Ingen foreldre ønsker påføre barna sine dette, og det burde heller ikke

fylkeskommunen gjøre. I Innlandet fylkeskommune sitt eget program for folkehelse, står det at barn

og unge, psykisk helse og rusforebygging er viktige stikkord (4). Og, folkehelseprogrammet deres

legger vekt på tiltak for å styrke barn og ungdom sin deltakelse og aktivitet i lokalsamfunnet. Her er

nok ikke fylkeskommunen helt enig med seg selv.

Ungdom skal henge på hjørnet, gjøre lekser, lekeslåss, flørte, klatre på gjerdet, være hjelpetrener på

håndball-J12, besøkevenner eller kanskje spille et instrument. Vi voksne skal ikke forbruke fritiden

deres ved å stroppe dem fast i et buss-sete. For et samfunn skal ville sine ungdommer godt – da må

de ha skolemuligheter der de bor.

1) The Lancet Public Health. 2020;5(1):e51–e61. doi: 10.1016/S2468-2667(19)30231-2

2) British Journal of Sports Medicine. 2022;56(2):101–6. doi: 10.1136/bjsports-2020-103640

3) Tidsskr Nor Lægeforen 2001, 121, 287-91.

4) https://innlandetfylke.no/tjenester/plan-statistikk-og-folkehelse/folkehelse/
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Helse 

Deterreistforslagomenstorstiltsentraliseringavskoletilbudeti Innlandet. Omdetteblir 
gjennomført,vildetforeleveneføretildagligebussreiserelleråflyttepåhybel–iallefallomman 
somungdomersåuheldigåhaforeldresomborpålandsbygda. 

Dersomfylketvelgeråleggeneddenvideregåendeskoleni Lom,vilomtrent100eleverblitvungetut 
idettevalget;hybelellertretimerpåbusshverdag. Detkunneherværtfristendeåbrukeuttrykketå 
velgemellompestellerkolera. Men dettevilleværtsærdelesmisvisende,dahverken pestsykdommer 
ellerkoleraerinærhetenavågidehelseskadeneibefolkningensomdetstillesittendelivsstil 
medfører. 

Forskeresetteroftegrensenforenstillesittendelivsstilved6timerisittendestillingperdag. For 
elevenefra LomogSkjåk,vildeetterbussturentil Ottaeller Vinstranådenmilepælen alleredeiden 
førsteskoletimen etterstorefri. Innen bussen ertilbakei Bismopåettermiddagen,vilmangeallerede 
hadobletdettetimetallet. I tilleggskaldegjørelekser–påstudiespesialiseringmellom1–2timerper 
dag. Daerdetlitentidtilnoen somhelstslagsformforaktivitet. 

Detergrundigdokumentertatstillesittendelivsstiløkerrisikoen fordiabetes,overvekt,høyt 
blodtrykk,depresjon,redusertkognitivfunksjonogtidligdød. Stillesittendelivsstiltarlangtflereliv 
(1)enn foreksempelalkoholmisbruk (2). Sistnevntebrukermyndigheterogoffentligeinstanserstore 
ressurserpååmotvirke,mednasjonalehandlingsstrategierogegetkompetansesenter. Stillesittende 
livsstilderimot,oghelserisikoensomfølgermeddette,kanfylkeskommunen påføreungdommene 
vårenærmest uten videre. Fordehelsemessigekonsekvenseneaveventuellenedlegginger,deer 
knaptnokdiskutertisaksgrunnlagetsomfylketharlaget. 

Detandrealternativeteråbopåhybel. Detergodtfundertattidligflyttingpåhybelgirøktbrukav 
alkohol,hyppigerekjøringiruspåvirkettilstand,tidligereseksuelldebut,mindrefysiskaktivitetog 
dårligerekosthold (3). Ingen foreldreønskerpåførebarnasinedette,ogdetburdehellerikke 
fylkeskommunengjøre. I Innlandetfylkeskommunesittegetprogramforfolkehelse,stårdetatbarn 
ogunge,psykiskhelseogrusforebyggingerviktigestikkord (4). Og,folkehelseprogrammetderes 
leggervektpåtiltakforåstyrkebarn ogungdomsindeltakelseogaktivitetilokalsamfunnet. Herer 
nokikkefylkeskommunen heltenigmedsegselv. 

Ungdomskalhengepåhjørnet,gjørelekser,lekeslåss,flørte,klatrepågjerdet,værehjelpetrenerpå 
håndball-J12,besøkevennerellerkanskjespilleetinstrument. Vivoksneskalikkeforbrukefritiden 
deresvedåstroppedemfastietbuss-sete. Foretsamfunnskalvillesineungdommergodt–damå 
dehaskolemuligheterderdebor. 

1) The LancetPublic Health.2020;5(1):e51–e61.doi: 10.1016/S2468-2667(19)30231-2 
2) British JournalofSportsMedicine.2022;56(2):101–6.doi: 10.1136/bjsports-2020-103640 
3) Tidsskr Nor Lægeforen2001,121,287-91. 

4)https://innlandetfylke.no/tjenester/plan-statistikk-og-folkehelse/folkehelse/ 
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Ungdom med nedsatt fysisk og psykisk funksjonsevne fratas muligheten til å

ta utdanning

Reiseavstand er avgjørende for elever med nedsatt funksjonsevne og foresatte. Disse elevene kan

ikke bo på hybel. Institusjon eller flytting av familien nærmere skolen, er ingen løsning. Det er mange

ungdommer som av ulike årsaker kan ha behov for ekstra oppfølging. Små skoler som Lom

videregående skole har gode forutsetninger for å gi disse elevene tilpasset tilrettelegging og ekstra

oppfølging, samtidig som at de kan bo hjemme lengre.

En annen side ved dette er kostnadene til drosje med ledsagar tur–retur Otta hver dag. Trolig vil det

okkupere en drosje og en ledsagar hele dagen. En slik påkjenning med reise ved lange avstander for

elever med nedsatt funksjonsevne, vil gi stor risiko for at disse elevane vil falle utenfor videregående

utdanning (ref uttale frå Brukarrådene i Vågå, Lom og Skjåk). Dette vil bidra til større utenforskap i

Innlandet. TAFI mener dette er en alvorlig risiko å ta.

Bærekraft

Innlandet fylkeskommune skal vurdere ny skole- og tilbudsstruktur opp mot FNs 17 bærekraftsmål,

og vil ikke kunne oppfylle disse for lokalsamfunnene i Skjåk, Lom og Vågå dersom Lom videregående

skole blir lagt ned. I saksframlegget beskriver Innlandet fylkeskommune det slik: «Innlandet

fylkeskommune skal bidra med å nå nasjonale og globale mål. Skole- og tilbudsstrukturen for

videregående opplæring i Innlandet fylkeskommune er viktig med tanke på en bærekraftig utvikling i

Innlandet. God utdanning og kunnskap danner grunnlaget og er avgjørende for å oppnå alle FNs 17

bærekraftsmål. Gode skoletilbud og økt gjennomføring bidrar til reduksjon av fattigdom, til god helse

og livskvalitet, og til at innbyggerne får anstendig arbeid og Innlandet økonomisk vekst.» (Kilde:

Saksframlegg-fu-30-april-24).

Lang avstand til skole er ikke bærekraftig hverken sosialt, økonomisk eller klimamessig. Hybel og buss

alene vil gi en stor økning av CO2-utslipp dersom Lom videregående skole blir lagt ned, og de

nasjonale, regionale og kommunale partipolitiske holdepunktene – holder ikke – om politikerne går

med på denne sentraliseringsprosessen.
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Ungdommednedsattfysiskogpsykiskfunksjonsevnefratasmulighetentilå 
tautdanning 

Reiseavstanderavgjørendeforelevermednedsattfunksjonsevneogforesatte. Disseelevenekan 
ikkebopåhybel. Institusjon ellerflyttingavfamiliennærmereskolen,eringenløsning. Determange 
ungdommersomavulikeårsakerkanhabehovforekstraoppfølging. Småskolersom Lom 
videregåendeskolehargodeforutsetningerforågidisseelevenetilpassettilretteleggingogekstra 
oppfølging,samtidigsomatdekan bohjemmelengre. 

En annensideveddetteerkostnadenetildrosjemedledsagartur–retur Ottahverdag. Troligvildet 
okkupereen drosjeogen ledsagarheledagen. Enslikpåkjenningmedreisevedlangeavstanderfor 
elevermednedsattfunksjonsevne,vilgistorrisikoforatdisseelevanevilfalleutenforvideregående 
utdanning (refuttalefrå Brukarrådenei Vågå,LomogSkjåk). Dettevilbidratilstørreutenforskapi 
Innlandet. TAFI menerdetteerenalvorligrisikoåta. 

Bærekraft 

Innlandetfylkeskommuneskalvurderenyskole-ogtilbudsstrukturoppmotFNs17bærekraftsmål, 
ogvilikkekunneoppfylledisseforlokalsamfunnenei Skjåk, LomogVågådersom Lomvideregående 
skoleblirlagtned. I saksframleggetbeskriver Innlandetfylkeskommunedetslik: «Innlandet 
fylkeskommuneskalbidramedånånasjonaleogglobalemål. Skole-ogtilbudsstrukturenfor 
videregåendeopplæringi Innlandetfylkeskommuneerviktigmedtankepåen bærekraftigutviklingi 
Innlandet. Godutdanningogkunnskapdannergrunnlagetogeravgjørendeforåoppnåalle FNs17 
bærekraftsmål. Godeskoletilbudogøktgjennomføringbidrartilreduksjon avfattigdom,tilgodhelse 
oglivskvalitet,ogtilatinnbyggernefåranstendigarbeidogInnlandetøkonomiskvekst.» (Kilde: 
Saksframlegg-fu-30-april-24). 

Langavstandtilskoleerikkebærekraftighverken sosialt,økonomiskellerklimamessig. Hybelogbuss 
alenevilgienstorøkningavCO2-utslippdersom Lomvideregåendeskoleblirlagtned,ogde 
nasjonale,regionaleogkommunalepartipolitiskeholdepunktene–holderikke–ompolitikernegår 
medpådennesentraliseringsprosessen. 
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Næringsliv

Videregående skole
– en nøkkelrolle
i næringslivet
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Næringsliv 

Videregåendeskole 
–ennøkkelrolle 
inæringslivet 
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Konsekvenser for næringslivet

Nedleggelse av videregående skoler i mindre kommuner virker negativt for næringslivet. Dette sier

Møreforsking Volda, i sin rapport om bortfall av videregående skole:

«Samarbeidet forsvant etter nedleggelse, og næringslivet i regionen var mindre

konkurransedyktig som en følge.

Vidaregåande skule er viktig for rekruttering til næringslivet (inkludert offentleg sektor) på to

måtar. For det første rekrutterer dei direkte frå vidaregåande skule, gjerne gjennom

lærlingordninga. Særleg for små bedrifter er det å ha ein skule lokalt viktig for rekrutteringa

då dei gjerne ikkje har ressursar til å lyse ut stillingar, bruke rekrutteringsbyrå eller andre

formelle kanalar.

Ein skule lokalt gjer også at tilgangen på deltidsarbeidskraft vil være stor; for eksempel elevar

som ønskjer å jobbe kveldsvakter. Ein kan ikkje seie noko generelt om konsekvensar for

rekrutteringa til det lokale næringsliv då det i stor grad vil vere avhengig både av kvalitetar

ved den aktuelle skulen, ved det lokale næringslivet og ved arbeidsmarknaden både i og

utanfor regionen.

For det andre har vidaregåande skule ei indirekte rolle i rekruttering av personell utanfrå som

set som krav at staden har eit skuletilbod til ungdomane deira.»

Kilde: Møreforsking Volda: Når ein vidaregåande skule blir borte

Eskalering av rekrutteringsutfordringer som følge

«Små- og mellomstore bedrifter er motorer som driver lokalsamfunn, skaper arbeidsplasser og bidrar

til økonomisk vekst i Innlandet. Likevel møter mange små- og mellomstore daglige utfordringer som

kunne vært unngått om de hadde hatt tilgang på riktig kompetanse.» Ref: Sissel Opshaug, leder i

Primar og medlem av SMB-nettverket og Jon Kristiansen, regiondirektør NHO Innlandet i GD 1.aug

2024.

En nedleggelse av Lom videregående skole får både direkte og indirekte konsekvenser for

næringslivet;

● Tap av lokal omsetning knyttet til skolen og de ansatte

● Større problemer med å rekruttere arbeidskraft

● Færre lærlinger

● Dårligere tilgang på deltidsarbeidskraft

Kilde: MENON Rapport Skolerestrukturering i Gjøvikregionen
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Konsekvenserfornæringslivet 

Nedleggelseavvideregåendeskolerimindrekommunervirkernegativtfornæringslivet. Dettesier 
MøreforskingVolda,isinrapportombortfallavvideregåendeskole: 

«Samarbeidetforsvantetternedleggelse,ognæringslivetiregionenvarmindre 
konkurransedyktigsomenfølge. 

Vidaregåandeskuleerviktigforrekrutteringtilnæringslivet (inkludertoffentlegsektor)påto 
måtar. Fordetførsterekruttererdeidirektefråvidaregåandeskule,gjernegjennom 
lærlingordninga. Særlegforsmåbedriftererdetåhaeinskulelokaltviktigforrekrutteringa 
dådeigjerneikkjeharressursartilålyseutstillingar,brukerekrutteringsbyråellerandre 
formellekanalar. 

Einskulelokaltgjerogsåattilgangenpådeltidsarbeidskraftvilværestor;foreksempelelevar 
somønskjeråjobbekveldsvakter. Einkanikkjeseienokogenereltomkonsekvensarfor 
rekrutteringatildetlokalenæringslivdådetistorgradvilvereavhengigbådeavkvalitetar 
veddenaktuelleskulen,veddetlokalenæringslivetogvedarbeidsmarknadenbådeiog 
utanforregionen. 

Fordetandreharvidaregåandeskuleeiindirekterolleirekrutteringavpersonellutanfråsom 
setsomkravatstadenhareitskuletilbodtilungdomanedeira.» 

Kilde: MøreforskingVolda: Nårein vidaregåandeskuleblirborte 

Eskaleringavrekrutteringsutfordringersomfølge 

«Små-ogmellomstorebedrifterermotorersomdriverlokalsamfunn,skaperarbeidsplasserogbidrar 
tiløkonomiskveksti Innlandet. Likevelmøtermangesmå-ogmellomstoredagligeutfordringersom 
kunneværtunngåttomdehaddehatttilgangpåriktigkompetanse.» Ref: Sissel Opshaug,lederi 
PrimarogmedlemavSMB-nettverketogJon Kristiansen,regiondirektør NHO Innlandeti GD1.aug 
2024. 

En nedleggelseavLomvideregåendeskolefårbådedirekteogindirektekonsekvenserfor 
næringslivet; 

 Tapavlokalomsetningknyttettilskolenogdeansatte 
 Størreproblemermedårekrutterearbeidskraft 
 Færrelærlinger 
 Dårligeretilgangpådeltidsarbeidskraft 

Kilde: MENON RapportSkolerestruktureringi Gjøvikregionen 
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https://www.moreforsk.no/publikasjoner/rapporter/samfunn/nar-ein-vidaregaande-skule-blir-borte-konsekvensar-for-lokalsamfunnet/1075/1120/
https://www.gd.no/riktig-kompetanse-og-tilpasset-utdanning-i-innlandet/o/5-18-2062629
https://www.gd.no/riktig-kompetanse-og-tilpasset-utdanning-i-innlandet/o/5-18-2062629
https://img1.custompublish.com/getfile.php/5321147.2681.zlwskjlmpjtpnm/MENON%2BRapport%2BSkolerestrukturering%2Bi%2BGj%C3%B8vikregionen%2B170624.pdf?return=www.nordre-land.kommune.no


Vedlegg

1. TAFIs utregninger for økonomiske konsekvenser.
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Vedlegg 

1. TAFIsutregningerforøkonomiskekonsekvenser. 
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Ved eventuell nedlegging av Lom vidaregåande skule

Utrekning av økonomiske konsekvensar:

Kostnad for fylkeskommunen:
25779252 per år.

Samfunnsøkonomisk kostnad:
38877205 per år.

1) Busstransport

Elevar som treng buss-skyss 60
Antall t/r bussreiser per år 22150

Total turpris 468938
Total kilometerpris 1302319

Kostnad bussreiser 1771257

2) Spesialtransport

Elevar som treng spesialtransport 2,9
Talet på t/r timar i drosje per år med retur 2166
Talet på t/r kilometer i drosje per år med retur 134075

Timekostnad 1785867
Kilometerkostnad 1226790

Kostnad spesialtransport 3012657

3) Følge på spesialtransport

Elevar som treng følge 1,4
Talet på t/r timar per år (utan retur) 587
Pris per år 188021

Kostnad følge på spesialtransport 188021

Ved eventuell nedlegging av Lom vidaregåande skule 

Utrekning av økonomiske konsekvensar: 

Kostnad for fylkeskommunen: 
25779252 per år. 

Samfunnsøkonomisk kostnad: 
38877205 per år. 

1) Busstransport 

Elevar som treng buss-skyss 60 
Antall t/r bussreiser per år 22150 

Total turpris 468938 
Total kilometerpris 1302319 

Kostnad bussreiser 1771257 

2) Spesialtransport 

Elevar som treng spesialtransport 2,9 
Talet på t/r timar i drosje per år med retur 2166 
Talet på t/r kilometer i drosje per år med retur 134075 

Timekostnad 1785867 
Kilometerkostnad 1226790 

Kostnad spesialtransport 3012657 

3) Følge på spesialtransport 

Elevar som treng følge 1,4 
Talet på t/r timar per år (utan retur) 587 
Pris per år 188021 

Kostnad følge på spesialtransport 188021 



4) Tapt tid under transport

Timar tapt t/r, heimebuande 22800
Pris tidstap, heimebuande (2023) 4434992

Timar tapt t/r, hybelheimreise 2167
Pris tidstap, hybelheimreise (2023) 421454

Kostnad tidstap 4856446

5) Bortebuarstipend

Talet på bortebuande elevar 40
Bortbuarstipend per månad 6677
Stipend per år (11 månader) 73447
Utbetalt stipend 2937880

Kostand bortebuarstipend 2937880

6) Tapt fullføring

Elevar med tap av fullføring, bygg 1,62
Elevar med tap av fullføring, stud.spes 0,75

Totalt tal elevar med tapt fullføring 2,37
Pris tapt fullføring per år 1290265

Kostnad inaktivitet, per år 3053628

7) Utanforskap

Elevar med auka risiko for utanforskap 100
Ekstra elevar med drop-out per år 1
Ekstra personar utanfor arbeidsliv 25-30 år 0,3
Ekstra livsløp utanfor arbeidsliv 0,15
Ekstra kostnad utanforskap 2250000

Kostnad utanforskap 2250000

8) Undervisningslokale og leigkostnadar

4) Tapt  tid  under  transport 

Timar  tapt  t/r,  heimebuande 22800 
Pris  tidstap,  heimebuande  (2023) 4434992 

Timar  tapt  t/r,  hybelheimreise 2167 
Pris  tidstap,  hybelheimreise  (2023) 421454 

Kostnad  tidstap 4856446 

5) Bortebuarstipend 

Talet  på  bortebuande  elevar 40 
Bortbuarstipend  per  månad 6677 
Stipend  per  år  (11  månader) 73447 
Utbetalt  stipend 2937880 

Kostand  bortebuarstipend 2937880 

6) Tapt  fullføring 

Elevar  med  tap  av  fullføring,  bygg 1,62 
Elevar  med  tap  av  fullføring,  stud.spes 0,75 

Totalt  tal  elevar  med  tapt  fullføring 2,37 
Pris  tapt  fullføring  per  år 1290265 

Kostnad  inaktivitet,  per  år 3053628 

7) Utanforskap 

Elevar  med  auka  risiko  for  utanforskap 100 
Ekstra  elevar  med  drop-out  per  år 1 
Ekstra  personar  utanfor  arbeidsliv  25-30  år 0,3 
Ekstra  livsløp  utanfor  arbeidsliv 0,15 
Ekstra  kostnad  utanforskap 2250000 

Kostnad  utanforskap 2250000 

8) Undervisningslokale  og  leigkostnadar 



Lånerente 0,065
Uteståande beløp 7189213
Gjenståande år i leigeavtala 13
Årleg lånekostnad, Utgard 835980

Leigkostnadar 835980

9) Kostnad, flytting til skular med høgare kostnad

Talet på elevar som må flyttast 100
Kostnad per elevår på gjennomsnittleg skule (11) 199713

Kostnad, elevar på mannan skule enn Lom 19971337

Nøkkeltall og in-put data

Elevtal
Talet på elevar i Lom 100
Elevar på studie.spes 70
Elevar på bygg 30
Andelen som velger å pendle 0,6

Transport
Kilometer til Otta frå Lom (3) 61,9
Transport-timar frå Otta til Lom (4) 1,1
Andel vedtak om langtids spesialskyss (1) 0,0285
Andel spesialskyss med følge 0,5
Andel spesialskyss med rullestol 0,5
Heimereiser per år frå hybel 25

Skulebidrag gjennomføringsgrad (8)
Bygg 10,8
Studie.spes 3,2

Leigeavtale
Lånerente 0,065
Uteståande beløp 7189213
Gjenståande år i leigeavtala 13

Kostnad ved frafall per skuleår
Kostnad per frafall vdg (2009) (7) 900000
Kostnad per frafall vdg (2023) 1290265

Generelle tal
Dagar i eit skuleår 190

Lånerente 0,065 

Uteståande  beløp 7189213 
Gjenståande  år  i  leigeavtala 13 
Årleg  lånekostnad,  Utgard 835980 

Leigkostnadar 835980 

9) Kostnad,  flytting  til  skular  med  høgare  kostnad 

Talet  på  elevar  som  må  flyttast 100 
Kostnad  per  elevår  på  gjennomsnittleg  skule  (11) 199713 

Kostnad,  elevar  på  mannan  skule  enn  Lom 19971337 

Nøkkeltall  og  in-put  data 

Elevtal 
Talet  på  elevar  i  Lom 100 
Elevar  på  studie.spes 70 
Elevar  på  bygg 30 
Andelen  som  velger  å  pendle 0,6 

Transport 
Kilometer  til  Otta  frå  Lom  (3)  6 1 , 9  
Transport-timar  frå  Otta  til  Lom  (4)  1 , 1  
Andel  vedtak  om  langtids  spesialskyss  (1) 0,0285 
Andel  spesialskyss  med  følge 0,5 
Andel  spesialskyss  med  rullestol 0,5 
Heimereiser  per  år  frå  hybel 25 

Skulebidrag  gjennomføringsgrad  (8) 
Bygg 10,8 
Studie.spes 3,2 

Leigeavtale 
Lånerente 0,065 
Uteståande  beløp 7189213 
Gjenståande  år  i  leigeavtala 13 

Kostnad  ved  frafall  per  skuleår 
Kostnad  per  frafall  vdg  (2009)  (7) 900000 
Kostnad  per  frafall  vdg  (2023) 1290265 

Generelle  tal 
Dagar  i  eit  skuleår 190 



Utanforskap

Fråfall Risiko for drop-out pga einsemd og tap av støtte 0,01
Risiko-auke for varig utanforskap ved drop-out (9) 0,3
Andel av liv som inaktiv, dersom inaktiv ved 30 år 0,5

Prosent inaktive Inaktive ved 25-30 år etter drop-out (9) 0,35
Inaktive ved 25-30 år utan drop-out  (9) 0,05

Kostnad Kostnad ved å stå utanfor eit heilt arbeidsliv (10) 15000000

Transport-prisar Korrigert 2023

Buss Turpris 2022 (1) 20,1 21,2
Kilometerpris 2022 (1) 0,9 0,95

Drosje Kilometerpris (5) 7,9 7,9
Timepris (5) 662 662
Kilometerpris, rullestol (5) 10,4 10,4
Timepris, rullestol (5) 987 987

Følge, transport Timelønn (ved årslønn 500,000 kr) 256
Inkluder sosiale kostnadar, 25% 321

Tidskostnad Time på buss, fritid (2019) (6) 166 195

Rekneskap Nord-Gudbrandsdalen-
vidaregåande skule

Kostnad, skule Estimert kostnad Lom vgd 15580293

Kostnad, elev Landsgjennomsnitt, kostnad per elev (2020) 172900
Landsgjennomsnitt, kostnad per eler (2023) 199713

Utanforskap 

Fråfall Risiko  for  drop-out  pga  einsemd  og  tap  av  støtte 0,01 
Risiko-auke  for  varig  utanforskap  ved  drop-out  (9) 0,3 
Andel  av  liv  som  inaktiv,  dersom  inaktiv  ved  30  år 0,5 

Prosent  inaktive Inaktive  ved  25-30  år  etter  drop-out  (9) 0,35 
Inaktive  ved  25-30  år  utan  drop-out   (9) 0,05 

Kostnad Kostnad  ved  å  stå  utanfor  eit  heilt  arbeidsliv  (10) 15000000 

Transport-prisar Korrigert  2023 

Buss Turpris  2022  (1)  2 0 , 1  21,2 
Kilometerpris  2022  (1)  0 , 9  0,95 

Drosje Kilometerpris  (5) 7,9 7,9 
Timepris  (5) 662 662 
Kilometerpris,  rullestol  (5) 10,4 10,4 
Timepris,  rullestol  (5) 987 987 

Følge,  transport Timelønn  (ved  årslønn  500,000  kr) 256 
Inkluder  sosiale  kostnadar,  25% 321 

Tidskostnad Time  på  buss,  fritid  (2019)  (6)  1 6 6  195 

Rekneskap  Nord-Gudbrandsdalen- 
vidaregåande  skule 

Kostnad,  skule Estimert  kostnad  Lom  vgd 15580293 

Kostnad,  elev Landsgjennomsnitt,  kostnad  per  elev  (2020) 172900 
Landsgjennomsnitt,  kostnad  per  eler  (2023) 199713 



KPI-korrigeringsfaktor til 2023-kroner (2)

Årtall KPI Faktor
2009 90,4 1,43
2017 105,5 1,23
2018 108,4 1,20
2019 110,6 1,17
2020 112,2 1,16
2021 116,1 1,12
2022 122,8 1,06
2023 129,6 1,00

Referanser
Tema Organisasjon

1) Buss-kostnader Innlandet Fylke
https://kollektivtrafikk.no/app/uploads/2022/10/Rapport-skoleskyss-Endelig.pdf

2) Konsumprisutvikling SSB
https://www.ssb.no/statbank/table/08981/tableViewLayout1/

3) Reiseveg Lom-Otta Gulesider.no
https://www.gulesider.no/?bcrFallback=bcrFallback

4) Reisetid Lom-Otta Entur.no
https://entur.no/

5) Pris drosje Anbud
Tal frå drosjenæringen

6) Tidskostnad Vista Analyse
https://www.vista-analyse.no/site/assets/files/6754/va-rapport_2019-53_tidskostnader_i_samfunnsokonomiske_analyser.pdf

7) Kostnad, frafall Regjeringen
https://www.regjeringen.no/no/dokumenter/kostnader-av-frafall-i-videregaende-oppl/id589823/

8) Skolebidrag Udir
https://www.udir.no/tall-og-forskning/statistikk/statistikk-videregaende-skole/skolebidrag-videregaende--deltatt-og-bestatt/

9) Utanforskap OECD
https://www.oecd.org/en/publications/investing-in-youth-norway_9789264283671-en.html - side 38

10) Kostnad, utanforskap NAV
NAV Innlandet

11) Kostnads-snitt, videregående per elev Udir
https://www.udir.no/tall-og-forskning/publikasjoner/utdanningsspeilet/utdanningsspeilet-2020/del-1/kostnader/
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